المستخلص عربي : 
تعتبر محطة الخمرة لمعالجة مياه الصرف الصحي من أكبر محطات المعالجة بمدينة جدة . وقد كانت تصب مياهها النصف معالجة في بحيرة شبه مغلقة في منطقة الكورنيش الجنوبي الأمر الذى كان يحول دون انتشار جزء مما تحمله من ملوثات في المنطقة الساحلية.
      منذ حوالى عامين تم نقل مصب الصرف إلى منطقة البحر المفتوح على حافة الحاجز المرجاني على عمق ٥
وقد أجرى هذا البحث لدراسة التغيرات التي طرأت على المنطقة الساحلية منذ نقل المخرج وذلك من خلال دراسة توزيع وانتشار بعض المتغيرات البيئية مثل العناصر المغذية والعنصر الثقيلة وبعض ا لملوثات العضوية ومقارنتها بنتائج الدراسات السابقة.
وقد أظهرت النتائج ازدياد ملحوظا فى تركيز العناصر الثقيلة وكذلك انتشار الملوثات العضوية على امتداد منطقة الدراسة.
كما دعمت تحاليل المياه هذه النتيجة وأوضحت ارتباط هذا التغير بتأثير المصب الجديد . وقد اتضح هذ ا جليا من التدهور الحاد للحالة الصحية لنبات الشورى الذى ينمو في منطقة تبعد ٦ كم جنوب المصب.
وتحذر الدراسة من تبعات الاستمرار في دفق مخلفات الصرف الصحي غير مكتملة المعالجة في المنطقة الساحلية حيث تتواجد بيئات الأعشاب المرجانية ونبات الشورى شديدة الحساسية ل لعديد من الملوثات وأنه على الرغم من ارتفاع معامل
التخفيف في المنطقة الجديدة إلا أن المخلفات ستنتشر في مناطق واسعة معرضة هذه البيئات الهشة والحيوية للخطر كما وأنها تسبب تهديدا لصحة الإنسان وذلك لاستمرار ممارسة صيد الأسماك بالمنطقة.

Abstract: 
The winery station for sewage treatment of the largest treatment plants in Jeddah. Was poured its waters into the lake of treatment half semi-closed in the South Corniche, which was to prevent the spread of part of what it carries pollutants into the coastal zone.
      Nearly two years was transferred to the mouth of the drainage area of ​​the open sea on the edge of the Barrier Reef on the depth 5
This research was conducted to study the changes in the coastal region since the transfer of the director, through the study of the distribution and prevalence of certain environmental variables such as nutrients and heavy element and some of the organic pollutants and compare the results of previous studies.
The results showed a marked increase in the concentration of heavy elements, as well as the spread of persistent organic pollutants over the study area.
It also supported the analysis of water and this result indicated a link downstream impact of this change, the new. This has been shown a clear deterioration of the health of the Shura plant that grows in the region of about 6 km south of the mouth.
It warns of the consequences of continuing in a stream of sewage treatment is incomplete in the coastal area where there are reef environments herbs and plants are sensitive to the Shura's for a variety of contaminants, and that despite the high coefficient
[bookmark: _GoBack]Mitigation in the new area but the waste will be deployed in large areas of exposed these fragile environments and vitality of the risk as they cause a threat to human health and to the continued practice of fishing in the region.
